



Joint Webinar on
**The Development of Greater Bay Area in Maritime Education and Training
- Cooperation and Win-Win**

粤港澳大湾区海事教育和培训发展论坛 - 合作与共赢

日期: 2020年11月20日(星期五)
Friday, 20th November 2020
时间: 2.00-6.00pm (线上)

INTRODUCTION 简介

2019年2月, 国务院颁布《粤港澳大湾区发展规划纲要》, 中央政府明确提出“建设富有活力和国际竞争力的一流湾区”的目标要求。2020年6月, 交通运输部颁布了《关于推进海事服务粤港澳大湾区发展的意见》, 提出了大湾区协同发展、全面深化海事交流合作、逐步实现资源共享、标准互认、执法互助的合作共赢新格局。《意见》提出了推动粤港澳大湾区高素质船员队伍建设, 推动国际组织在广州实施海事劳工培训等合作项目, 为大湾区航运发展提供支持保障。《意见》还提出了支持粤港澳合作发展平台建设, 支持香港巩固提升国际航运中心地位。支持深圳前海建设国际高端航运服务中心, 发展现代航运服务业。今年两会期间, 全国人大代表李引泉、蔡毅提出, 建议设立粤港澳大湾区国际航运商学院。交通运输部于9月17日公开了关于此建议的答复函, 表示支持在深圳设立粤港澳大湾区国际航运商学院。深圳毗邻港澳, 且深圳和香港均为排在全球前列的航运枢纽城市, 也是粤港澳大湾区建设的核心城市。两地航运经济发达, 航运人才需求量大, 特别是高素质航运人才存在较大缺口。建设船员及航运人才培养基地, 是内地和香港航运企业的共识, 符合实际需求, 既解决实际困难, 又利于协同发展。

In February this year, the State Council promulgated the "Guangdong, Hong Kong and Macao Greater Bay Area Development Plan", and the central government clearly stated the target requirements for "building a dynamic and internationally competitive first-class bay area." In June, 2020, the Ministry of Transport promulgated the Opinions on Promoting the Development of Maritime Services in Guangdong, Hong Kong and Macao Bay area (GBA), which put forward a new pattern of win-win cooperation, including the coordinated GBA development, comprehensive maritime exchange and cooperation, gradual realization of resource sharing, mutual recognition of standards and mutual assistance in administrative enforcement. The Opinions put forward the promotion of construction of a high-quality crew team in GBA, and to develop the implementation of maritime training cooperation projects by international organizations in GBA, so as to provide support and guarantee for the shipping development in GBA. The Opinions also proposed to support the construction of a platform for the development in GBA to support Hong Kong's status as an international shipping center. At the NPC and CPPCC meetings early this year, Hong Kong deputies to the National People's Congress (NPC), Mr. Li Yinquan and Mr. Cai Yi, proposed the establishment of a GBA international Maritime Business Academy in Shenzhen. The Ministry of Transport officially expressed its support. Shenzhen is adjacent to Hong Kong and Macao, and both cities are the world's leading shipping cities and hub cities of GBA development. The shipping economy

of the two cities is well developed, and there is a large demand for shipping talents, especially for high-quality shipping talents. The construction of a training base for seafarers and shipping talents is the consensus of shipping industries in both the mainland and Hong Kong. This will meet the actual needs and solve the practical difficulties of the industry and is conducive to coordinated development.

本论坛旨在探讨粤港澳大湾区发展为香港推进和提升海事教育和培训所带来的机遇，以及如何引导香港的年轻人把握机遇，谋划未来。

This forum aims to explore the opportunities brought about by the development of the GBA to promote and enhance maritime education and training in Hong Kong, and how to guide young people in Hong Kong to seize the opportunities and plan for their future career.

2.00pm 线上会议开始
Webinar starts

大会主持介绍嘉宾并宣布会议开始
Webinar MC to introduce VIP guests and to announce the start of the webinar

开幕词
Opening speech

2:05pm 香港船东会常务副主席 顾之灏先生
Mr. Wellington Koo, Deputy Chairman of Hong Kong Shipowners Association

主旨演讲
Key-note speeches

2.15pm 大连海事大学校 孙玉清博士
Dr. Sun Yuqing, President, Dalian Maritime University

2.30pm 上海海事大学校长 陆靖博士
Dr. Lu Jing, President, Shanghai Maritime University

2.45pm 香港投资推广署运输及工业主管 王国藩先生
Mr. Benjamin Wong, Head of Transport and Industry, Invest Hong Kong

嘉宾访谈 1
Dialogue with VIP guests 1

3.00pm 粤港澳大湾区海事教育和培训现状
Current situation of maritime education and training in GBA

主持人 1: 大连海事大学港澳校友会常务副会长兼秘书长 李连君先生
Moderator 1: Mr. Lianjun Li, Vice Chairman and Secretary General of DMU Hong Kong and Macau Alumni Association

嘉宾: 广东海洋大学校长 潘新祥教授
Prof. Pan Xinxiang, President, Guangdong Ocean University

深圳海事局代表
Representative from Shenzhen MSA

深圳明华-上海海大进修学院院长 杨荣辉先生
Mr. Yang Ronghui, Principal, MW-SMU Shenzhen Continuation College

粤港澳大湾区供应链研究院执行院长 邱国宣先生
Mr. Qiu Guoxuan, Executive President, GBA Supply Chain Institute

上海国际航运研究中心秘书长 真虹教授
Prof. Zhen Hong, Secretary General, Shanghai International
Shipping Institute

嘉宾访谈 2 Dialogue with VIP guests 2

4.15pm 粤港澳大湾区海事教育和培训合作与共赢
Maritime education and training in GBA – cooperation and win-win

主持人 2: 上海海事大学香港常务副会长兼秘书长 冯佳培先生
Moderator 2: Mr. Gilbert Feng, Deputy Chairman and Secretary General of
SMU Hong Kong Alumni Association

嘉宾: 华光海运控股有限公司主席 赵式庆先生
Mr. Hing Chao, Chairman, Wah Kwong Maritime Transport
Holdings Ltd

招商能源运输有限公司董事总经理 王永新先生
Mr. Wang Yongxin, Managing Director, China Merchants Energy
Shipping Co., Ltd

香港理工大学海事图书馆暨研发中心主任 罗梅丰教授
Prof. Luo Meifeng, Director, Maritime Library and R&D Centre,
Hong Kong Polytechnic University

Capt. Niraj Nanda, Director – Crew Management,
Anglo-Eastern Univan Ship Management Ltd
船员管理总监 Niraj Nanda 船长

香港海事职业训练学院副总监 黄志明先生
Mr. Wong Chi Ming, Deputy Director,
Maritime Services Training Institute (MSTI)

5:30pm 会议结束
Conclusion

Registration link <https://form.ebdan.net/ls/2Xj47of9>

QR Code :

报名链接及二维码:



Notice: Webinar service is provided by Feishu and participants are requested to follow the protocol of Feishu and the government policies as set out for activities held on line.

查询:

Enquires :

冯佳培先生 Mr. Gilbert Feng

Tel: 28653837, 90997308

简佩薇小姐 Ms. Peggy Kan

Tel: 25200206

主办机构:

Jointly organized by:

香港船东会

The Hong Kong Shipowners Association

上海海事大学香港校友会

Shanghai Maritime University Hong Kong Alumni Association

大连海事大学港澳校友会

Dalian Maritime University Hong Kong & Macau Alumni Association

理大海事图书馆暨研发中心

PolyU Maritime Library and R&D Centre

沪港国际航运研究中心

Shanghai-Hong Kong International Maritime Research Centre

航运界网

Beyond Shipping

赞助机构

Sponsored by :

香港投资推广署

Invest Hong Kong



InvestHK

The Government of the Hong Kong
Special Administrative Region

支持机构

Supported by:

波罗的海交易所

The Baltic Exchange



**Baltic
Exchange**

香港海事仲裁協會

Hong Kong Maritime Arbitration Group



Hong Kong Maritime Arbitration Group 香港海事仲裁協會